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Mads Eg Damgaard: Hver gang vi ophæ- 
ver nogle lovbestemmelser herinde, glæder 
jeg mig meget, og vi kan i dette tilfælde give 
tilslutning til, at vi ophæver de bestemmel- 
ser, der er omhandle! i lovforslaget. 

Holmberg; Vi kan også anbefale lovforsla- 
get. 

Gunner Baunsgaard: Det må være helt i 
pagt med tiden at fjerne overflødige bestem- 
melser i vores lovgivning, også når det gæl- 
der statsbanerne. Bestemmelserne om for- 
toldning af statsbanefragt i indenrigs jern- 
banetrafik kan undværes. De nødvendige 
regler for toldbehandling findes nemlig i 
toldlovgivningen, hvor de rettelig også hører 
hjemme. Vi kan fra det radikale venstre til- 
slutte os lovforslaget. 

Arne Larsen: Jeg er hundrede procent 
enig med de øvrige partiers ordførere ,og kap. 
anbefale lovforslaget. Da jeg anser det for at 
have ,så ringe rækkevidde, skulle jeg mene, 
at det kunne gå direkte til anden behand- 
ling uden udvalgsbehandling. 

Ministeren for offentlige arbejder (Kamp- 
mann): Tak for modtagelsen. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslagets overgang til anden behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: Ønskes der udvalgsbehand- 
ling? (Ophold). Da det ikke er tilfældet, går 
lovforslaget direkte til anden behandling. 

Den sidste sag på dagsordenen var: 

Valg af 17 medlemmer til et udvalg angå- 
ende forslag til lov om Københavns Fondsbørs. 

Valgt blev: Poul Dalsager, Camre, Ove 
Hansen, Thomas Have, Svend Jakobsen, Er- 
ling Olsen, Birte Weiss, Henning Philipsen, 
Ruth Olsen, Knud Thomsen, Mads Eg Dam- 
gaard, Hans Kjær, Jens Peter Jensen, Nyboe 
Andersen, Lennart Larson, Dagmar Andrea- 
sen og Niels Helveg Petersen. 

Formanden: Der er ikke mere .på dagsor- 
denen. 

I skrivelse af dags dato meddeler handels- 
ministeren, at han ønsker skriftligt at frem- 
sætte: ' 

Forslag til lov om ændring af lov om Dan- 
marks erhvervsfond. 

Skatteudvalget har afgivet betænkning 
,over forslag til lov om .ændring af ligningslo- 
ven. Eksemplarer vil blive omdelt. 

SJcriftlig fremsættelse af lovforslag. 

Handelsministeren (Erling Jensen): Jeg 
har herved den ære for det høje ting at frem- 
sætte forslag til lov om ændring af lop om 
Danmarks erhvervsfond. 

Forslaget går ud på at forhøje grænsen 
for eksportkreditgarantier og kautioner fra 
8y2 milliarder kr, til 10 milliarder Jrr., me- 
dens lovens øvrige bestemmelser ikke be- 
røres af r s l age t .  

I forrige folketingsår drøftede folketinget 
eksportkreditordningen og vedtog at for- 
høje lovens beløbsramme til 8% milliarder 
l};r, I den forløbne tid har væksten i eksport- 
kreditrådets forpligtelser været så stor, at 
det allerede nu kan forudses, at lovens 
jn aksi mumsbeløb meget snart vil blive nået,, 

Baggrunden, for den hurtige stigning i 
rådets forpligtelser er ligesom tidligere 
øgede kautionsforpligtelser over for Dan- 
marks Skibskreditfond i forbindelse med 
bygning af skibe for udenlandsk :regRiRg, 
Inden for skibsområdet er eksportkredit- 
rådets samlede forpligtelser i perioden juli 
1970-oktober 1971 steget med cal. 38 pot. 
Af rådets totale garanti- og kautionsfor- 
pligtelser vedrører herefter ca. 61 pot, skibs- 
kontrakter. 

Ved sin tilslutning til OECD-aftalen af 
1969 forpligtede Danmark sig til kun at yde 
officiel støtte til eksportkreditter i forbin- 
delse med skibsleyerajicer, hvis kontant- 
raten er mindst 20 pct, af kontraktsummen, 
kredittiden højst 8 ar og renten er mindst 
ca. 6 pet. p. a. Med virkning for slÚbsbyg, 
ningskontrakter indgået efter 3J. december 
1970 blev minimumsrenten forhøjet til ca. 
7% pct. p. a. Der forhandles i øvrigt fortsat 
inden for OECDs skibsbygningskomité om 
en afvikling af de støtteordninger for skibs- 
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[Handelsministeren.] 
bygningsindustrien, der under forskellige 
former eksisterer i de enkelte lande. 

Ser man på eksporten af andre varer end 
skibe, viser rådets forpligtelser ligeledes en 
stigning, idet forpligtelserne i perioden juli 
1970-oktober 1971 er steget ca. 20 pet. 

I øvrigt skal jeg angående de nærmere 
enkeltheder vedrørende eksportkreditrådets 
virksomhed tillade mig at henvise til rådets 
sidste årsberetning, der for kort tid siden er 
tilstillet tingets medlemmer. Det fremgår 
bl. a. af beretningen, at præmieindtægten i 
finansåret 1970-71 androg 15 mill. kr. Rådet 
udbetalte i erstatninger og til indfrielse af 
kautionsforpligtelser i alt 12,5 mill. kr. 
Det kan ikke på forhånd siges, i hvilket om- 
fang dette beløb må afskrives som tab. De i 
finansåret afskrevne tab beløb sig til 6,4 
mill. kr. Disse tab vedrører i vidt omfang 
garantier og kautioner, som er indfriet i tid- 
ligere regnskabsår. 

Præmieindtægten på 15 mill. kr. er en 
nedgang på 7,5 mill. kr. i forhold til året før. 
Nedgangen må ses på baggrund af, at 
garantiudstedelsen forrige år havde et 
usædvanlig stort omfang, idet der ud over 
et par skibe til østlandene blev udstedt 
garantier for 2 tankskibe til Liberia, 1 pas- 
sagerskib til Indien og 4 køleskibe til Israel. 
Præmieindtægten i forbindelse med skibs- 
leverancer blev herved væsentlig højere end 
sædvanligt. 

Jeg finder det af afgørende betydning, at 
der gennem en forhøjelse af lovens beløbs- 
ramme skabes mulighed for, at eksport- 
kreditrådet kan fortsætte sin virksomhed og 
dermed fortsat medvirke til en forøgelse af 
eksporten. Både af valutariske og beskæf- 
tigelsesmæssige grunde må der skabes sik- 
kerhed for, at eksportordrer ikke går tabt 
på grund af, at eksportkreditrådet ikke har 
mulighed for at give nødvendige kautioner 
og garantier. 

Da beløbsrammens maksimum 홢 som 
tidligere omtalt 홢 næsten er nået, skal jeg 
tillade mig at anbefale lovforslaget til det 
høje tings hurtige og velvillige behandling. 

Formanden: Der er ikke mere at foretage i 
dette møde. Folketingets næste møde afhol- 
des i morgen, torsdag den 9. december, kl. 
13 med følgende dagsorden: 

1) Anden behandling af: 

Forslag til lov om ændring af lov om mid- 
lertidig importafgift. 

2) Første behandling af: 

Forslag til lov om ændring af lov om god- 
kendelse af handelsskoler, tekniske sko- 
ler samt maskinmester- og maskinist- 
skoler og tilskud m. v. til disse skoler. 

3) Første behandling al: 

Forslag til folketingsbeslutning om ophæ- 
velse af skoleperigebetaling på lærlinge- 
skolerne [af Robert Christensen m. fl.]. 

4) Første behandling af: 

Forslag til folketingsbeslutning om ana- 
lyse af beskæftigelsesmulighederne for 
midaldrende og ældre [af Simonsen 
m. fl.] 

5) Valg af 1 medlem til Rask-Ørsted Fondets 
bestyrelse (i stedet for Merete Bjørn 
Hanssen). 

Mødet hævet kl. 14.50. 

29. møde.  

Torsdag den 9. december kl. 13. 

Formanden: Medlemmer af folketinget 
Poul Dalsager, Stetter, Nyboe Andersen, 
Hilmar Baunsgaard og Aksel Larsen har 
meddelt mig, at de ønsker til ministeren for 
udenrigsøkonomi, europæiske markedsanlig- 
gender samt nordiske anliggender at stille 
følgende forespørgsel: 

홢Hvilke oplysninger kan ministeren 
give om den markedspolitiske situation?" 

Medlemmer af folketinget Juul-Madsen, 
Hans Kjær, Ninn-Hansen, Poul Schlüter, 
Stetter og H. C. Toft har meddelt mig, at de 
ønsker skriftligt at fremsætte: 


